
Motion till riksdagen 
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av Lars Ernestam m.fl. (fp) 

Miljögifter och kemikalier 

Kemisamhället är en företeelse på gott och ont. 
Den ''kemiska revolution·· som vi genomgått de senaste artiondena har 

inneburit att åtskilliga tusent<tls kemiska ämnen används dagligen- ofta med 
okänd<t miljö- och hälsocffekter. Denna utveckling har inneburit att naturen 
och männi kan ibland ubatt för oacceptabla risker och konsekven er. 

S<tmtidigt är det kl<trt <ttl mycket av det som vi omges av och tycker är bra 

finns tack vare denna ··kemiska revolution". Många produkter och verksam· 
heter bygger på möjligheterna att syntetisera nya ämnen (t.ex. mediciner) 
s<tmt skapa nya matcri<tl (t.ex. nylon). 

Med kemikalier avses vanligen en substans som syntetiserat� eller ett na· 
turligt ämne som modifierats. Kemikalierna behöver inte vara avsiktligt 
producerade- dc kan också vara biprodukter. som t. ex. klorerade organiska 
ämnen vilka bildas vid klorblekning av pappersmassa. 

Alla kemikalier är naturligtvis inte miljögifter. Utmärkande för de ke
miska ämnen som betraktas som miljögifter är vanligen att de iir mycket sta
bila- de bryts endast ned långsamt. eller knappast alls. i naturen och orga
nismerna. 

Alla miljögifter är heller inte kemikalier. En del är naturligt förekom· 
mande- t.ex. tungmetaller såsom kvicksilver och kadmium- men som fått 
en spridning. ofta storskalig. p.g.a. mänsklig verksamhet. 

Vi varken kan eller skall avsäga os!> "kemikaliesamhället". men vi fiu inte 
blunda för de- ibland mycket allvarliga- problem det kan innebära. Kemi

kalierna är redan idag ett allvarligt bekymmer och kommer. enligt manga 
forskare. att bli ett av framtidens mycket stora problem. Det är därför viktigt 
att tillräckliga re�urser avsätts för kemikaliekontrollen. 

Det är folkpartiets uppfattning att de kemikalier och miljögifter som hotar 

miljön, och i förlängningen människans existens. måste prioriteras högre i 
regeringens politik än för närvarande. 

l. Miljögifter 

På sikt må te ut läppen av ej nedbrytbara miljögifter upphöra. Innan vi når 
dit mastc vi �atsa pengar på forskning. och med miljöavgifter, i kombination 
med stränga krav. stimulera industrin till att utveckla nya metoder eller er
sätta miljöstörande material med mindre miljöstörande. Men vissa ämnen 
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iir �il farliga att det inte finn� någon acceptabel utsläppsmängd. l sådana fall Mot. 1989/90 
aterstar bara för �tat�makterna att totalförbjuda utsläppen eller verksamhe- Jo730 
ten. Sa är fallet med dioxiner där riksmötet 1987/88 skärpte regeringens mil

jöpropo�ition genom att fatta ett beslut om att dioxinutsläpp i princip skall 

upphöra. 

Vi kornmer forbättning�vi� att redogöra för folkpartiets förslag avseende 

n<igra av dc mest uppmärksammade miljögifterna. Framställningen har inga 

ansprak pn att vara uttömmande. men avser att peka på några av bristerna i 

dagens socialdemokratiska miljöpolitik. 

1.1 stabila organiska ämnen 

Manga miljögiftproblem har sin grund i utsläpp av organiska ämnen tillver

kad..: av manni�kan. Utsläppen från massaindustrin är ett exempel. 

Ma��aindu�trin är en �to r ubläpp�källa för klorerat organiskt material. En

da�! till Ö tcr�jön beräknas utsläppen uppgå till 100 000 ton per år och dessa 

har pagått i många ar. 

Kunskapen om vilka ämnen som ingår i dessa utsläpp är begränsad. och 

naturvard�verket gör bedömningen att dc potentiella miljöriskerna med så 

omfattande och komplexa utsläpp är mycket stora. 

Efter att folkpartiet länge efterlyst en skärpning sattes målet för massain

dustrins utsläpp av klorerat organiskt material till 1.5 kg bundet klor per ton 

ma�sa. 

Malet maste dock sättas lägre - utsläppen måste i det närmaste elimineras 

senast vid �ckelskiftet. hl.a. genom slutna system. Frågan behandlas utförli

gare i en annan motion till detta riksmöte. 

1.1.1 PCFJ 

Trots tidigare åtgärder mot PCB verkar halterna stiga i Östersjön. Det är 

allvarligt eftersom PCB anses vara huvudorsaken till att sälen hotar att utro

tas i Östersjön. Det är ingen överdrift att påstå att minskningen av gråsälar, 

fran 100 000 i hörjan av 1900-talet till några tusen idag. iir ett av dc mest 

dra�tiska exemplen pa en miljöskada förorsakad av ut läpp av ett giftigt 

ämne. 

Sedan 1978 är all nyanvändning av PCB förbjuden. Men även efter att lO 

ar förOutit dyker nya problem upp. Senast har PCB-innehållet i returpapper 

uppmärksammats då höga halter av PCB uppmätts i avloppsvatten från re

turpapperindustri och i närliggande sjösediment. Självkopierande papr;er 

anses vara källan och uppgifter ger vid handen att mellan l 000 och 5 000 ton 

�adant papper finns kvar i arkiv runt om i Sverige. Eftersom returpappers

bruken nu vägrar ta emot äldre papper än från 1975. riskerar detta att hamna 

i dc vanliga soporna. Det är väsentligt att problemet följs upp och att lämp

liga atgärdcr vidtas för att PCB från returpapper inte skall komma i omlopp. 

Detta bör riksdagen som sin mening ge regeringen tillkänna. 

Ä ven om användningen av PCB i nya elektriska installationer idag inte är 

tillåten. används PCB fortfarande i äldre utrustning. Exempelvis beräknas 

att PCB används i ca 100 000 kraftkondensatorer och 200 transformatorer. 

Risken för olyckor eller för att utrangerad utrustning omhändertas på fel- 2 



aktigt sätt är inte obefintlig. Den nuvarande tidsplanen för avveckling är inte Mot. 1989/90 
tillräckligt långtgående. Ett totalförbud mot PCB måste införas så att an- Jo730 
vändningen avvecklas snarast och allra senast vid utgången av 1992 och så 

att alla PCB-haltiga installationer tas omhand. Sverige måste också verka för 

att samma åtgärder vidtas av övriga Östersjöstater. 

1.1.2 Dioxiner 

Dioxiner är ett stort antal kemiska föreningar som är stabila och därför en

dast langsamt hryts ned i naturen. Flera av ämnena som räknas till gruppen 

dioxiner är extremt giftiga. Man känner inte till någon naturlig källa till hög

gradigt giftiga dioxiner. Dioxiner kan transporteras över stora avstånd. Såle

dcs ligger koncentrationerna hos sälar i Östersjön, Västerhavet och Antark

tis på samma nivå. 

Naturvårdsverket menar att ekosystemen i Östersjön är "storskaligt belas

tade med dioxiner'·. Man tror att bl. a. tillbakagången i svenska sjöar av fisk

ätande däggdjur. som utter, kan vara orsakad av dioxiner. 

Naturvårdsverket beräknar att utsläppen av dioxiner i Sverige kan uppgå 

till ett halvt kilogram per år (räknat som TCDD-ekvivalcnter). Den samlade 

mängelen i all fisk i Östersjön beräknas till ca JO gram. Det kan förefalla vara 

en låg halt, men dioxiner är så giftiga att 10 gram räcker för att fylla den 

tolerabla dagliga nivån för hela Sveriges befolkning i 50 år. 

Dioxinerna verkar ännu inte ha fått sådan spridning att faran är akut. Men 

eftersom dioxiner lätt tas upp av organismerna, är mycket giftiga, är vitt 

spridela i miljön och enelast långsamt bryts ned, är det ändå viktigt att snabbt 

vidta ätgärcler mot utsläppen. Att avvakta resultat från forskningen för att 

uppnå fullständig visshet, kan få ödesdigra konsekvenser. Vi vet tillräckligt 

idag för att kräva åtgärder. 

l princip all förbränning förorsakar dioxiner. Det är därför inte förvå

nande att sopförbränningen är en av de större källorna till clioxinutsläpp, 

följd av smältverk, skogsindustri och biltrafik. 

Kraven på sopförhränningsanläggningar har skärpts men i många fall visat 

sig otillräckliga. Frågan om sopförbränning behandlas i en annan motion till 

detta riksmöte. 

En utveckling i riktning mot slutna system inom skogsindustrin kommer 

att leda till minskade clioxinutsläpp. Men även med slutna system kommer 

bottensedimenten även för lång tid framöver "läcka" dioxiner. Det är viktigt 

att denna utveckling och situationen vid smältverken noga följs. 

Biltrafiken är en stor källa till dioxiner. Förbättringen av avgasreningen 

medför sannolikt att utsläppen av dioxiner minskar kraftigt. Det är därför 

angeläget att påskynda förnyelsen av bilparken. Förslag i denna del utveck

las i en annan motion till detta riksmöte. 

Utsläppen av stabila organiska ämnen har behandlats och behandlas inom 

Paris- och llelsingforskommissionerna samt Nordsjökonferensen. Sverige 

deltar naturligtvis i dessa diskussioner, men det råeler ingen tvekan om att 

aktiviteten från svensk sida kan ökas ytterligare. Dioxinutsläppen måste i 

högre grad drivas av Sverige även i andra internationella fora, exempelvis 

inom ramen för ECE-konventionen om långväga gränsöverskridande luft

föroreningar. 3 



1.2 "1\Jngmclallcr 

ag ra metaller. t. ex. magne�ium och järn. är helt nödvändiga för vissa livs

proce �er. Andra. t.cx. tungmetallerna kadmium. kvicksilver och bly. är mil
jögifter och klart miljö törande redan vid låga halter. 

Det atmo�fiiri�ka nedfallet av tungmetaller har minskat. Detta gäller t.ex. 

kadmium som har rnin�kat med hälften sedan 1975. Åtgärder mot kadmium 
har vidtagit�. hl.a. av folkpartiregeringen som införde ett kadmiumförbud. 

Huvuddelen av nedfallet för bl.a. kvicksilver och kadmium härrör nu från 

utliindska kiillor. Detta under�tryker vikten av att Sveriges internationella 
miljöengagemang ökar. 

Höjda halter av kvicksilver har konstaterats i sjöar som aldrig varit utsatta 

för direkta utsläpp. Forskare uppskattar att drygt 10 300 sjöar ligger över 

svartlistningsgränsen avseende kvicksilverhalten i gädda. Trots detta är en

da�! 250 sjöar wartlistade i landet. Sverige har dessutom satt gränsen för 
svartli�tning vid l mg kvicksilver per kilo fisk. Många andra länder- bl. a. de 

inom EG- har följt WHOs rekommendation om 0.5 mg. Följde Sverige den 

rekommendationen �kulle ca hä lften av våra 83 000 sjöar behöva vart listas. 

Kvichilvrct härrör till �tor del fran förbränning av kol. sopor och utsläpp 

fr, n k loralkalifabriker i Europa. Kvicksilvret ansamlas i marken och läcker 

sedan kontinuerligt till vattendrag. Idag överstiger nedfallet till markerna de 
mängder om laka� ut till vattendragen. Forskare menar att risk finn för att 

vi nu ligger mycket nära den kriti�ka belastningsgräns där mikroorganismer 

och de biologi�ka processerna i marken störs. 

Även om kvicksilverutsläppen �toppas omedelbart kommer det ansam
lade kvicksilvret i marken att läcka i hundra- kanske hundratals- år. Under 

åtskilliga decennier framöver kommer höga kvick�ilverhalter i fisk att vara 
ett stort och akut problem. 

Kvicksilverproblemets omfattning . dess hälsoeffekter och dess konse

kvenser för miljön �ir så väl kända och utredda att hårda restriktioner mot 

kvick i Iver och dc�� föreningar snarast bör införas. l åtskilliga avseenden bör 

förbud kunna tillgripas . Riksdagen bör hos regeringen begära förslag om 

detta. 

Av de 600 ton kvicksilver �om uppskattas finnas i humuslagret beräknas 
ca en tredjedel. 175 ton. härröra från utsläpp på kontinenten. Ungefär 4 000 

av dc lO 300 sven� k a. j öar med kvicksilverhalter över l mg Hg/kg fisk beräk
na� svara för dc utländska utsläppen. Då utsläpp av kvicksilver hänger nära 

amman med förbränning synes en internationell överenskommelse inom ra
men för ECE-konvcntionen om långväga gränsöverskridande luftförore
ningar vara en framkomlig väg för Sverige att internatione llt nå kraftigt re

ducerade utsläpp. 

Idag är drygt 20 000 sjöar i Sverige försurade. Försurningen upptäcktes 
först i sjöarna. Nu uppvisar skogen skador som på goda grunder anses bero 
på bl. a. försurning av marken. l tur står grundvattnet . Hotbilden är oroande 

eftersom försurningen är en viktig förklaring till att tungmetaller kommer i 
omlopp. Surt vatten frigör i marken bundna tungmetaller och för dem till 

grund- eller ytvattnet och sjöarnas bottensediment. 
Ett viktigt led i kampen mot tungmetallerna är därför att minska utsläppen 

Mot. 1989/90 

Jo730 
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av försurande ämnen. Folkpartiet ml!nar att snabba atgärder kan vidta� mot Mot. 1989/YO 
försurningen. Förslag hUrpå framförs i en annan motion till detta rik�möte. Jo730 

Batteril!r med kvick�ilver- och kadmiumhaltigt innchitll ger upphov till be
tydande �törningar i miljön om dc tillförs avfallsanläggningarna. Dc årliga 
utsiUppen från hattericrna beräknade� 1984 till 6 ton kvicksilver och mellan 
16 och 20 ton kadmium. Detta innebär att de bidrar med drygt halflen av 
samtliga kvicksilverutsläpp i landet. Ä ven om den frivilliga in�amlingen av 
miljöfarliga batterier har min�kat utsläppen. är de�sa fortfarande oaccepta
belt höga. Panter måste därför narast införa�. Frågan behandlas närmare i 
en annan motion till detta rik�möte. 

2. Kemikalier 

Det amerikanska federala forskningsrådet fann att H0-90 � av dc kemika
lier som �ir i omlopp i USA är sa daligt testade att man bara mycket grovt 
kan upp�katta vilka ri�kcr de kan innebära för miljön och människor� häba. 
Det finn idag salede� �to ra brister i den kunskap vi har om kemiska amnens 
h ä bo- och miljöfarlighet. inte bara i USA utan ochå i övriga länder- även 
Sverige. Därför är det viktigt att det internationella �amarhetct på kemika
lieområdet fördjupas och utöka� till att omfatta fler länder. Sverige kan spela 
en viktig roll t rot� att vi pa en del områden ligger efter andra länder. 

2.1 Otillräckligt undersökta kemikalier 

l runda tal finns det lika många kemiska ämnen som det finns svenskar. Årli
gen fram�tiills ca 300 000 nya ämnen i kemiskli laboratorier- huvuddelen av 
dem kommer inte längre. Glohalt sett anses det i dagligt bruk användas ca 
70 000 olika kemiska �imnen. Av dc ämnen som förekommer i Sverige. i 
praktiskt bruk mindre än 20 000 . upp�kattar OECD att ungefär l 000 t, r 

för den helt dominerande användningen - för mer än 90 � av förbruk
ningen. 

Manga av de��a l 000 ämnen är otillräckligt under�ökta i f raga om hälso
och miljöfarlighet. Flera av dem har använts dagligen i hundratab år utan 
uppenbara olägenheter och används fortfarande i �to r omfattning i v rt land. 
utan att vi känner till deras häbo- och miljörisker. De uppfyller inte ens till
närrnelsevi� vad lagen om kcmi�ka produkter (LKP) stadgar om .. tillfreds
ställande utredning av vilka häbo- eller miljö�kador som produkterna kan 
or�aka · · .  Den �ven�ka kemikaliepolitiken må!> te rätta till denna bri t. 

2.2 Tillräckligt undersökta kemikalier 

Men inte alla ämnen är dåligt under�ökta. De nio ämnen- utöver kvicksilver 
som vi berört ovan- �om aterfinn� på kemikalieimpektionens s. k. 10-li�ta. 
är kända för att kunna skada hälsa och miljö. Avvecklingsarbetet beträf
fande de�!>a kemikalier- bl.a. tri- och tetrakloretylen. kreosot. tiram samt 
styren- bör på�kynda�. Detta behandlas i folkpartiets avfalbmotion. 

2.3 Märkning 

Av tör�ta vikt är att indu�trin och konsumenten vägled� bort från onödigt 
farliga kemikalier. 11är kan ocbå ideella organisationer gora viktiga insat�cr. 

5 



Där likvärdiga. eller i huvudsak likvärdiga. kemikalier finns, måste vi lära Mot. 1989/90 
oss att välja dc mindre farliga. Skadliga kemikalier som kan ersättas av Jo730 
mindre skadliga måste givetvis omedelbart utmönstras. Det är angeläget 

med målmedvetna insatser att få fram mindre farliga alternativ till de skad-

liga kemikalierna. 

Ett viktigt sätt att informera om ämnens miljöfarlighet är att märka pro

dukterna. På så sätt kan konsumenterna stimuleras att använda miljövänli

gare alternativ. att vidta försiktighetsåtgärder vid hanteringen och hantera 

restprodukter rätt. Dc vetenskapliga kriterierna för miljöfarlighet bör sam

ordnas med dem i EG. Märkning av miljöfarliga kemikalier bör snarast 

komma till stånd. Detta bör riksdagen som sin mening ge regeringen till

känna. 

2.4 Materialbalanser 

Kemikalieinspektionen säger sig inte ha en samlad överblick över kemika

lieanvändningcn. Man vet inte vilka vägar kemikalierna tar niir de väl förts 

ut på marknaden. annat än att de ofta på något sätt hamnar i naturen. På 

vägen dit kan dc också ha skadat människor som hanterar dem. 

Folkpartiet har också tidigare år understrukit vikten av att materialbalan

ser upprättas för dc mest farliga och använda ämnena. På så sätt kan kemika

lieflödet följas i samhället och en identifikation av problem möjliggöras. Ett 

sådant samarbete pågår numera mellan statens naturvårdsverk och kemika

licinspektionen. Det är viktigt att detta arbete ges nödvändiga resurser och 

påskyndas. 

2.5 Förhandsgranskning av nya kemikalier 

Kemikalieinspektionens arbete med förhandsgranskning av. och granskning 

av befintliga. bekämpningsmedel måste forceras och, som folkpartiet tidi

gare föreslagit. utökas till att omfatta även andra kemikalier. 

För att få grepp om utvecklingen på kemikalieområdet är det nödvändigt 

att kemikalier undersöks och testas innan de släpps ut på marknaden. vilket 

bl. a. förekommer inom EG och USA. Ett förslag till förhandsgranskning av 

nya kemikalier har inspektionen förelagt regeringen. 

Socialdemokraterna ställde i valrörelsen 1988 ut löften om att alla "svcri

genya" ämnen skulle förhandsgranskas. Vi noterar att regeringen ännu inte 

lämnat något förslag som uppfyller detta löfte. Regeringen bör snarast före

slå riksdagen förhandsgranskning av nya kemiska ämnen, liknande den som 

redan förekommer i USA och inom EG. 

2.6 Informationsverksamhet 

LKP lägger huvudansvaret för kontrollen av kemiska produkter på företa

gen. i första hand tillverkare och importörer men också andra leverantörer 

liksom användare. 

Ansvarsfördelningen mellan myndigheter är invecklad. Företag som om

fattas av kemikaliekontrollen kan behöva ha kontakt med många myndighe

ter - kemikalieinspektioncn, räddningsverket, sprängämncsinspektionen, 
6 



arbetar�kydds�tyrelsen. �ocialstyrelscn och naturvårdsverket är nagra vik- Mot. 1989/90 
tiga exempel. Jo730 

För all företag. särskilt da mindre. �kall kunna leva upp till LKP men 
ock�a för all amordningen mellan olika myndigheter �kall fungera. hade 
mellan centrala myndigheter och mellan centrala och regionala- är det vik
tigt all kemikalieinspektionen har god möjlighet all ge information. Kemi
kaliein�pektionen maste därför garanteras resurser för information�arbete. 

2. 7 La�stiflningcn 

Myndighet��amarbetet inom kemikaliekontrollen för våras av den splillrade 
miljölag�tiftningen. Det gäller framförallt förhållandet mellan kemikaliein
spektiom:n och de regionala och lokala tilbyn�myndigheterna. men ock sa 
mellan inspektionen och statens naturvårdsvcrk. Den övergripande översy
nen bör pa kynda�. 

Det har uppmärksammats all biologi�ka bek�impningsmedel. vars effekter 
och ri�ker kan jämföras med dc kcmi�ka bekämpningsmedlen. inte omfallas 
av förordningen om kemiska bekämpningsmedel. Regeringen har ingen 
möjlighet att utvidga denna till all omfalla biologi�ka bekämpningsmedel. 
Regeringen bör därför. �om ell led i �amordnandet av miljölag�tiftningcn. 
återkomma till rik�dagen med en lag om bekämpning�medcl �om reglerar 
kemi�ka och biologi�ka bekämpningsmedel. Som utredningen 

.
. Kontroll av 

kemi�ka produkter och varor .. föreslär. kan reglerna. �om finn� i lagen om 
�pridning av bekämpning�medel över skogsmark. inarbeta� i en �a<.lan lag. 

2.8 Internationella frågor 

Internationellt �amarhetc tnom miljöområdt:t är oerhört vä�entligt. Inte 
bara av det �kälet all Sverige därmed kan ge - men också fa - uppslag till 
problemlö�ningar. utan ock�a för all internationellt samarbete är en förut
��ittning för en tillfred��tiillande gran�kning av kemiska ämnen och produk
ter. 

Kemikaliemarknaden är utpritglat internationell. Av de kemi�ka produk
ter �om använd� i Sverige är tre fjärdedelar importerade. Det finn� inom �a
viii myndigheter �om industrier i Sverige relativt blygsamma resur�er för 
for�kning och utredning om kemi�ka �tmnens och produkters farlighet. För
ut��tllningen för all kunna hygga upp den kun�kap som nu �akna� hetraf
fande hälso- och miljöri�ker är internationellt samarbete. 

Internationell �amor<.lning innebär bl. a. all kemikalieinspektionen anvan
der �ina resur�er pa hit�ta �äll och drar nylla av utländska erfarenheter. Det 
finns ingen anledning all i Sverige upprepa vad som gjorts i väldokumente
rade utländska �tudier. Förbud mot tennhaltiga bottenfärger och re�triktio
ner mot formaldehyd är exempel på åtgärder som inte borde ha krävt yllerli
gare utredningar utan kunde gåll nabbare. 

Sverige måste ta ansvar för utforskning av några ämnens och produkter� 
farlighet och i internationella �ammanhang tälla krav på all andra länder tar 
sill anwar. Malet ma�te vara all alla högfrekvent använda ämnen �kall vara 
tillfred\\tällande under�okta inom en tioår period. OECD inledde 1\187 ett 
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projekt som syftar till att i första hand få bättre grepp om de ca l 000 ämnen Mot. 1989/90 
som star för 90'/t av anv�indningcn. Sverige skall �jälvklart delta aktivt och Jo730 
pådrivande i detta arbete. 

2.9 Anslagsfrågor m.m. 

För att kunna fullfölja det mycket viktiga arbete som delvis beskrivits ovan, 
m[tste kemikalieinspektionen för�tärka� utöver vad regeringen föreslagit. 

Kemikalieinspektionens verksamhet är idag finansierad med avgifter. 
Som utredningen om kemikaliekontrollen finner. finns det skäl för attfinan 

siera delar m• inspek1ionens verksamhel över slaiSblldgeJen. Ambitionerna 
med kemikaliekontrollen behöver utan tvekan höjas. Relationerna mellan 
inspektionen och företagen kan då snabbt för ämras om företagen upplever 
att in�pektionen� verksamhet är för långtgående. 

Utarbetande av föreskrifter, inspektionsverksamhet och förberedelser för 
rättsliga förfaranden. är inspektionens kontrollverksamhet. Detta arbete 
styrs i stor utsträckning av myndighetens egna ambitioner och bör därför del
vis finansieras över statsbudgeten. 

Däremot kan inspektionens övriga verksamhet, såsom förhandsgransk
ning. viss utredningsverksamhet och produktregistret, finansieras med avgif
ter. Det är verksamheter som företagen i stort själva kan påverka och en 
avgiftsfinansiering bidrar därmed till att hålla nere kostnaderna. 

l avvaktan på ett nytt finansieringssystem bör den förstärkning, utöver re
geringens förslag. av inspektionen för bl.a. begränsning av användning av 
miljö- och hälsofarliga kemikalier. OECD-samarbete. särskilda undersök
ningar. information. resor vid internationellt arbete- som folkpartiet före
slår- delvis finansieras över statsbudgeten. l en särskild motion föreslås att 
Kemikalieinspektionen får ett anslag på lO milj. kr. 

Hemställan 

Med hänvisning till det anförda hemställs 
l. att riksdagen som sin mening ger regeringen till känna vad i mo

tionen anförts om PCB i returpapper. 
2. att riksdagen som sin mening ger regeringen till känna vad i mo

tionen anförts om totalförbud mot PCB. 
3. att riksdagen som sin mening ger regeringen till känna vad i mo

tionen anförts om Östersjösamarbete för totalförbud av PCB. 
4. att riksdagen som sin mening ger regeringen till känna vad i mo

tionen anförts om internationellt samarbete för att stoppa dioxinut
släpp. 

5. att riksdagen som sin mening ger regeringen till känna vad i mo
tionen anförts om hårda restriktioner mot kvicksilver och dess för
eningar. 

6. att riksdagen som sin mening ger regeringen till känna vad i mo
tiOJlen anfört� om internatiandit förbud mot kvicksilver och dess för
eningar. 

7. att riksdagen som sin mening ger regeringen till känna vad i mo
tionen anförts om märkning av miljöfarliga kemikalier, 8 



8. att riksdagen som sin mening ger regeringen till känna vad i mo- Mot. 1989/90 
tionen anförts om materialbalanser, Jo730 

9. att rik dagen som sin mening ger regeringen till känna vad i mo-
tionen anförts om förhandsgranskning av nya kemiska ämnen, 

10. att rik dagen som sin mening ger regeringen till känna vad i mo
tionen anförts om översyn av miljölagstiftningen för att förbättra 
myndighetssamarbetet inom kemikaliekontrollen. 

Il. att riksdagen som sin mening ger regeringen till känna vad i mo
tionen anförts om biologiska bekämpningsmedel, 

12. att riksdagen som sin mening ger regeringen till känna vad i mo
tionen anförts om internationellt samarbete på kemikalieområdet, 

13. att riksdagen som sin mening ger regeringen till känna vad i mo
tionen anförts om förstärkning av kemikalieinspektionen. 

Stockholm den 22 januari 1990 

Lars Emestam (fp} 

Bengt Rosen (fp) Håkan Holmberg (fp) 

Anders Castberger (fp} 
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